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Novice. 

Deželni zbor kranjski. 
(V. seja dne 2 8. j a n u v a r i j a ) . 

(Konec.) 
Posl. H r i b a r je poročal o načrtu deželnega zakona, s 

katerim se določuje, da je osebni dohodninski davek, ki je 
dil uveden po državnem zakonu z dne 25. oktobra 1896. 1. 
krž. zak. št. 220, oproščen od vseh pristojnosti deželnega za-
bonodajstva podvrženih doklad in v kolikor da so dvorni, 
državni, deželni in javni zakladni uradniki, kakor tudi dušni 
pastirji oproščeni od naklad k piačarini. Poročevalec je obširno 
pojasnil bistvo in namen izvedene davčne reforme, nje efekt 
za državo in nje pomen za dežele in predlagal, naj se odobri 
predloženi načrt, kateri določa: „Osebnega dohodninskega 
davka, ki je bil uveden po zakonu z dne 25. oktobra 1896. 
leta, drž. zak št. 220, o neposrednih osebnih davkih, ne 
smejo od pričeika, ko stopi v veljavnost ta državni zakon, 
zadevati deželne doklade dotlej, dokler obstoje v členih V. do 
XII. tega državnega zakona določeni davčni odpustki in pre-
odkazi na deželni zaklad, vse druge pristojnosti deželnega za-
konodajstva podvržene doklaie (deželne, okrajne in občinske 
dokldde itd.) pa osebnega dohodninskega davka sploh ne smejo 
zadevati. Eavno tako ne smejo nobene pristojnosti deželnega 
zakonodajstva podvržene doklade k piačarini od višjih slu
žbenih prejemkov, ki je bila uvedena po državnem zakonu z 
dne 25. oktobra 1896. 1, drž zak. št. 220, zadevati: dvornih, 
državnin deželnih in javnih zakladnih uradnikov, kakor tudi 
ne dušnih pastirjev glede njih službenih prejemkov, oziroma 
glede njih kongrue". — Sprejeto. 

Posl. Luckmann je interpeliral vlado, hoče-li obelo
daniti tajni ukaz poljedelskega ministerstva glede omenjevanja 
koncesij za porabo vodnih SJI V svrho proizvajanja elektrike. 

Posl, dr. Majaron in tovariši so interpeliraii radi na
pisov katastralnih občin v obeh deželnih jezikih, 

VI. se ja dne 1. f eb ruva r j a . 
Posl. dr. Ž i t n i k je poročal o odškodovanju nekaterih 

učiteljev za neobligatni pouk druzega dež. jezika. Dež. zbor 
je bil 31. oktobra 1890. 1. črtal za ta neobligatni pouk do
ločeni kredit 600 gld. Vzlic temu pa se je poučevanje nada
ljevalo in sedaj zahteva dež. šolski svet, naj se za nagrado 
dotičnim učiteljem dovoli 2700 gld. Dež. šolski svet je imel 
dolžnost naznaniti učiteljem, da kredit za nagrado ni več do
voljen, in dolžnost je bila dež. šolskega sveta, držati se sklepa 
dež. zbora. Dež. zbor mora varovati svoj ugled in ne more 
danes stati na drugem stališči, kakor je stal 31. okt. 1890. 
Poročevalec je predlagal, naj se dovoli za leto 1890./91. za 
ta pouk naknadno 600 gld., ker je bil dež. zbor mej šolskim 
letom črtal kredit, ostanek zahtevane svote pa naj se odkloni. 

Posl. dr. Schaffer je povdarjal. da je dež. šolski svet 
meseca decembra 1897. naznanil učiteljem sklep dež. zbora z 
dne 31. oktobra 1890. I , da je torej ta preporna stvar ure
jena. Zdaj gre samo za to, da se ugodi opravičeni zahtevi 
učiteljev, kateri niso krivi, da jim dež. šolski svet ni naznanil 
sklepa dež. zbora. Govornik je predlagal, naj se za nagiado 
učiteljem za pouk druzega dež. jezika od 1. l890/yi . do 
1895/96. dovoli 2700 gld. iz normalno-šolskega zaklada. 

Dež. predsednik baron He in je skušal dokazovati, da 
imajo učitelji pravico, zahtevati od dežele nagrado za neobli
gatni pouk nemškega jezika, češ, zakon določa, da dobe po
sebno nagrado za vse, kar store, česar niso dolžni storiti. 
Dež. šolski svet ni učiteljem nakazal nagrade, in se je torej 
držal sklepa dež. zbora. Grovornik je trdil, da ni dvoma, da 
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iJleni dež. šolskega sveta niso vezaui plačati te nagrade. Dež. 
predsednik je tudi trdil, da bi bil dež. zbor ne smel samo 
črtati poprej določenega kredita, ampak da bi bil moral vladi 
Se s posebno resolucijo naznaniti svojo željo, in je končno pri
poročal, naj se dovolijo od dež šolskega sveta zahtevane re-
muneracije. 

Posl. Kalan je priznaval, da stališče dobrohotnosti 
napram učiteljem bi zdhtevalo, da se izplača vsa nagrada. 
Vsi poslanci so v tem oziru jedini. Tu pa ne gre za pra
vičnost. Tisti, ki je zakrivil, da se učiteljem ni naznanilo, da 
pe dobe nagrade je dolžan ta znesek pokriti. 

Posl. Vi šni kar je rekel, da neče preiskovati, kdo je 
kriv, da so učitelji nadaljevali s poukom. Dež. šolski svet je 
imel dolžnost, obvestiti učit̂ -lje o sklepu dež. zbora, a ker se 
priznava, da imajo učitelji pravico do nagrade za 1. 1890/91., 
naj se jim za to leto plača vse, kar so zaslužili. Govornik 

j e predlagal, naj se dovoli 1060 gld. 20 kr. 
Pri glasovanji je bil odklonjen predlog posl. dr. Schaf-

ferja in je bil vsprejet predlog posl. Višnikarja. 
Posl. P o vse je poročal o prošnji kmetijske podružnice 

v Št. Juriju pri Kranju za podporo v pokritje stroškov za 
nakupljene stroje in je predlagal, naj se prošnja odstopi dež. 
odboru, da dovoli primerno podporo. — Sprejeto. 

Posl. Hribar je poročal o računsknm sklepu dež. 
zaklada za leto 1896. in je predlagal, naj se odobri. Dež. 
abor je odobril v seji dne 11. februvarija 1896. 1 proračun 
deželnega zaklada za 1. 1896. s potrebščino 1,157 891 gld., 
s pokritjem 1,122 838 gl , torej s primankljejem 35 053 gl. 
Eedni in izredni stroški so pa v navedenem proračunskem 
letu znašali 1,228.014 gld. 29 kr., redni in izredni prihodki 
1.237.450 gld. 6^2 r̂- Prištevaje temu prebitku proracunani 
primankljej s 35 053 gld., «e faktično gospodarjenje 1 1896. 
pokaže proti proračunu ugodneje za 44.488 gld. 771/2 kr. 
Skupna imovina je 1. 1896. znašala 92.819 gld: 84V2 kr. 
— Odobreno. 

Posl. Hribar je poročal o gledališkega zaklada ra-
-čunskem sklepu za 1 1896., in o proračunu za 1 1898. 
Računski sklep izkazuje za 1. 1896. dohodkov 26.276 gld. 
57 kr. izdatkov 210 468 gld. 6P/a kr. Eazkaz imovine iz
kazuje skupno imovino 334.942 gld 491/2 kr., dolgov 
206.818 gld. 3 kr.. imovina se je torej zvišala za 428 gld. 
S9 kr. Proračun za 1. 1898. izkazuje potrebščino 11 541 gl , 
pokritja 11 572 gld., primankljeja je torej 31 gld. Poroče
valec je predlagal, naj se računski sklep in proračun odobrita. 
— Sprejeto. 

Posl. M urni k je poročal je o prošnji vodstva baro
nice Lichtenthurnove sirotišnice za podpT)ro za napravo šolske 
x)prave in je predlagal, naj S3 dovoli 25 gld, — Sprejeto. 

Posl. Murni k je poročevalec o računskem sklepu ga
rancijskega zaklada dolenjskih železnic, o razkazu imovine za 
i. 1896. in o proračunu za 1. 1898. Poročevalec je opozarjal, 
da bode deželi prihodnje leto za dolenjske železnice plačati 
precejšnje svote, a koliko bode prispevala, je odvisno od tega, 
koliko del bode izvršiti. Računski sklep za 1. 1896. izkazuje 
dohodkov 128.639 gld. 15 kr,. izdatkov 82.224 gld. 91 kr. 
Skupna imovina izkazuje premoženja 141.414 gld. 24 kr. 
Proračun izkazuje prihodka 32 065 gld. in — za zdaj — 
nikako potrebščine, ker ni znano, kotiko se bo potrebovalo 
— Sprejeto. 

Posl, Ž i tn ik je poročal o prošn'i Marije Salokar, 
vdove okrožnega zdravnika v Metliki, za pokojnino in je pred
lagal, noj se dovoli miloščina letnih 200 gld. in 20 gld. 
vzgojnine za vsacega otroka. 

Posl. G lobočn ik je poročal o zadevi nameravanega 
vodovoda za Ambrus in okolico in je predlagal, naj se zakon 
giede zgradbe vodovoda v Ambrusu v polnem obsegu razve
ljavi in naj se sprejme resolucija, s katero se naroča dež. od-

koru, da v prihodnjem zasedanju predloži načrt in proračun 
o preskrbljenju Suhe Krajinne z vodo tn sicer potom vodnjakov. 

Posl. dr. Schaffer je predlagal, naj se vsa stvar vrna 
finančnemu odseku. — Sprejeto. 

Posl. Globočnik je poročal o uvrstitvi v cestnem 
okraju Radovljica nahajajoče se občinske cezte, ki se odcepi 
od podkorenske državne ceste pri Podinskem znamenju in drži 
do stare šole v Mošnjah, mej okrajne ceste in je predlagal, 
ker je treba proizvedbe popolniti in ker ni dokaza, da se je 
cestni odbor za to uvrstitev izrekel, naj se deželnemu odbora 
naroči popolniti poizvedbe in potem o stvari poročati v pri
hodnjem zasedanji. Posl. P o v š e je priporočal, naj se reČenu 
cesta takoj uvrsti mej okrajne ceste. Glavar D e t e l a je trdil, 
da se je radovljiški cesrni odbor že izrekel za uvrstitev. Posl. 
M ur ni k je predlagal, naj se vsa stvar vrne upravnemu od 
seku, da o njej porcča v jedni prihodnjih sej. 

Zbornica je vzprejeia Murnikov predlog. 
Posl. Globočnik je poročal o pr šnji obč. zastopa 

vrhniškega za razdružitev občine Vrhnika v tri samostojne ob
čine in je predlagal, naj se prošnja odkloni. 

Posl. Je lov še k je v daljšem govoru pojasnil vrhniSke 
razmere in predlagal zakonski načrt, s katerim se razdruži 
Vrhnika na tri samostojne občine. 

Posl. dr. T a v č a r je rekel, da dostikrat potreba, da se 
kaka občina razdruži, a s tem je dež zbor preradodaren. 
Treba bi bilo — ako hoče dež. zbor odstraniti v nekaterih 
občine vladajoče neznosne razmere — prenarediti obč. zakon 
v tem smislu, da se bodo mogle združevati male občine, če
tudi dobi Jelovšek potrebne glasove za svoj predlog, vendar 
ni upanja, da se Vrhnika razdeli. Kdor prečita prepričevalno 
izjavo vlade, se uveri, da ne bo zakon sankcijoniran in dež. 
zbor se je trudil za golo teorijo. Argumenti Jelovškovi so 
slabotni. Res, da je na Kranjskem mnogo manjših občin, a 
naj prečita tudi letne proračune teh občin. Te občine so tako 
majhne, da morajo pobirati 60 do 70o/o doklade, samo da 
plačajo svojemu županu 50 gld. Dandanes je vsaka občina, ki 
ima manj kakor 1000 prebivalcev, mrtva, in nesreča je. Če 
se še manjše občine ustanavljajo. Občina, ki ima 400 pre
bivalcev, ne more ničesar storiti za svoja ubožce, ničesar za 
šole, ničesar za ceste. Govornik je priporočal odsekov predlog. 

Posl. L e n a r č i č je v daljšem govoru pojasnil vrhniške 
razmere in dokazoval, da bi bila razdružitev v občnem 
interesu in da so vsi pogoji dani za dober razvoj razdruženih 
občin ter priporočal Jdovškov predlog. 

Deželni predseinik baron Hein je dokazal, da je po 
občinskem redu lahko mogoče pravično varovati tudi naspro
tujoče si interese vseh delov kake občine, če tudi se varuje 
skupnost. Dalje je poudarjal velike težave, hatere imajo male 
občine s preskrbljevanjem siromakov, in kazal na težave, katere 
vladajo v tem oziru ponekod na Štajerskem in zlasti na silno slabo 
obč. upravo v takih mahh občinah. Vrhnika je sedaj cvetoča 
občina. Uprava je dobra in deležne so je tudi okoliške občine. 
Zdaj pa se hoče ta cvetoča občina razdreti in ustvariti se ho
čejo male občine, ki bodo na najnižji stopnji administracije. 
Končno je govornik izjavil, da je vlada odločno nasprotna na-
svetovani razdelitvi. 

Posl. dr. S c h a f f e r je imenoval Jelovškov predlog ne
varnim; kar je Jelovšek imenoval malih občin, vsaka je dokaz, 
da ne kaže občin razdeljevati, ker so vse imenovane male ob
čine v sila slabih razmerah in zato se je govornik izrekel 
proti Jelovškemu predlogu. 

Pri glasovanji je bil predlog posl. Jelovšeka odklonjen 
in vzprejet odsekov predlog. 

Posl. P o v š e je poročal o uvrstitvi ceste Jcžica-Viž-
marje mej okrajne ceste in je predlagal: V cestnem okraju 
ljubljanska okolica se nahajajoča občinska cesta, ki se na Jezici 
mej hišama št. 14. in 15. od Dunajske državne ceste odcepi 
in drži čez Savlje-Kleče in Vižmarje do stika z ljubeljsko dr-
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žavno cesto pri erarsk-̂ m distančnem kamnu km. 7400(^7), 
se uvrsti mej okrajne -ceste. — Sprejeto. 

Konec seje so poslanec P f e i f e r in tovariši interpelo-
vali glede tolmačenja novih davčnih zakonov z ozirom na ob
novljene vinograde. 

Naposled je volila zbornica adresni odsek in so bili vanj 
izvoljeni poslanci Grasselli, Hribar (načelnik) baron Lichtenberg 
(namestnik), dr. Papež, Povše, dr. Schaffer, baron Schwegel. 
dr, Tavčar, dr. Žitnik (poročevalec). 


